

### 硝酸钙对内蒙古褐煤热解和气化特性的影响

彭康, 王亦飞, 金渭龙, 吴超琦, 王辅臣

华东理工大学 煤气化及能源化工教育部重点实验室, 上海 200237

Effects of calcium nitrate on pyrolysis and gasification behavior of lignite from Inner Mongolia

PENG Kang, WANG Yi-fei, JIN Wei-long, WU Chao-qi, WANG Fu-chen

Key Laboratory of Coal Gasification and Energy Chemical Engineering of Ministry of Education, East China University of Science and Technology, Shanghai 200237, China

- [摘要](#)
- [参考文献](#)
- [相关文章](#)
- [点击分布统计](#)
- [下载分布统计](#)

全文: [PDF \(652 KB\)](#) | [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

**摘要** 在小型固定床反应装置上开展了内蒙古褐煤原煤(RC)和脱灰煤(DC)以及分别负载钙盐的煤样的热解实验,并对热解所产焦炭与水蒸气气化反应的实验研究。结果表明,硝酸钙的添加对煤的热解和气化阶段均有影响。在热解阶段,硝酸钙能显著改变主要气相产物 $H_2$ 、 $CO_2$ 和CO等组分的逸出规律和累积生成量;在气化阶段,作为催化剂的碱土金属,降低了焦炭化反应活化能,更有利于气化反应的进行。

**关键词:** [硝酸钙](#) [煤热解](#) [煤气化](#) [气相产物](#)

**Abstract:** The pyrolysis of original coal(a lignite from Inner Mongolia), acid washing deashed coal and calcium nitrate loaded coal was investigated in a small fixed-bed reactor, and the gasification activity with steam for different chars was compared as well. The results show that both coal pyrolysis and gasification processes are affected by addition of calcium nitrate. Calcium nitrate can obviously promote the pyrolysis reaction and change the release regularity and cumulative quantity of main gaseous products( $H_2$ ,  $CO_2$  and CO); while the alkaline-earth metal as a catalyst can reduce the gasification activation energy and promote the char gasification with steam.

**Key words:** [calcium nitrate](#) [coal pyrolysis](#) [coal gasification](#) [gaseous products](#)

收稿日期: 2012-07-13;

基金资助:

上海市优秀学科带头人资助计划(08XD1401306)。

通讯作者: 王亦飞(1970-),女,教授。Tel:021-64252522,E-mail:wangyf@ecust.edu.cn。 E-mail:wangyf@ecust.edu.cn

引用本文:

彭康,王亦飞,金渭龙等. 硝酸钙对内蒙古褐煤热解和气化特性的影响[J]. 燃料化学学报, 2013, 41(02): 144-150.

PENG Kang, WANG Yi-fei, JIN Wei-long et al. Effects of calcium nitrate on pyrolysis and gasification behavior of lignite from Inner Mongolia. Journal of Fuel Chemistry and Technology, 2013, 41(02): 144-150.

链接本文:

<http://rlhxxb.sxicc.ac.cn/CN/> 或 <http://rlhxxb.sxicc.ac.cn/CN/Y2013/V41/I02/144>

[1] 杨景标, 蔡宁生. 应用TG-FTIR联用研究催化剂对煤热解的影响[J]. 燃料化学学报, 2006, 34(6): 650-654. (YAN J B, CAI N S. Application of TG-FTIR coupled study on catalytic pyrolysis of coal[J]. Journal of Fuel Chemistry and Technology, 2006, 34(6): 650-654.)

[2] 杨会民, 王美君, 张玉龙, 常丽萍. 添加物对宁夏煤热解气相产物生成的影响[J]. 煤炭学报, 2010, 35(8): 1364-1368. (YANG H M, WANG M J, ZHANG Y L, CHANG L P. Effect of additive on gas phase products of Ningxia coal pyrolysis[J]. Journal of Coal Research, 2010, 35(8): 1364-1368.)

- jun,ZHANG Yu-long,CHANG Li-ping: Effects of additives on Ningxia coal pyrolysis behavior[J]. Journ: 1364-1368.)
- [3] YASUO O, EDWARD F. Effect of ultrafine iron and mineral matter on conversion of nitrogen and carb of coal[J]. Energy Fuels, 1995, 9(1): 141-147.
- [4] LIU Q, HU H, ZHOU Q, ZHU S, CHEN G. Effect of inorganic matter on reactivity and kinetics of coal 718.
- [5] MAŠEK O, SONOYAMA N, OHTSUBO E, HOSOKAI S, LI C-Z, CHIBA C, HAYASHI J-I. Examination of c species in steam reforming of nascent volatiles from the rapid pyrolysis of a brown coal[J]. Fuel Pro
- [6] 管仁贵, 李 文, 李保庆. 钙基添加剂在大同煤热解中的作用[J]. 中国矿业大学学报, 2002, 31(4): 396-401. (GU Effects of Ca-based additives on pyrolysis of Datong coal[J]. Journal of China University of Mining & 401.)
- [7] QUYM D M, WU H, HAYASHI J-I, LI C-Z. Volatilisation and catalytic effects of alkali and alkaline ear pyrolysis and gasification of Victorian brown coal: Part IV Catalytic effects of NaCl and ion-exchan [J]. Fuel, 2003, 82(5): 587-593.
- [8] 许慎启, 周志杰, 代正华, 于广锁, 龚欣. 碱金属及灰分对煤焦炭微晶结构及气化反应特性的影响[J]. 高校化学工程 q, ZHOU Zhi-jie, DAI Zheng-hua, YU Guang-suo, GONG Xin.Effects of alkalimetal and ash on crystal pyrolysis and on gasification reactivity[J]. Journal of Chemical Engineering of Chinese Universities, 2
- [9] ATUL S, TOSHIMASA T, IKUO S. Effect of catalyst addition on gasification reactivity of HyperCoal & [J]. Fuel, 2008, 87(12): 2686-2690.
- [10] LIN S, HARADA M, SUZUKI Y, HATANO H. Comparison of pyrolysis products between coal, coal/CaC Energy Fuels, 2003, 17(3): 602-607.
- [11] ANTHONY H C, LEONARD F D, TREVOR W M. The effect of calcium on the rate and products of stea coal[J]. Fuel, 1998, 77(9/10): 1017-1020.
- [12] 熊 杰, 周志杰, 许慎启, 于广锁. 碱金属对煤热解和气化反应速率的影响[J]. 化工学报, 2011, 62(1): 192-198. YU Guang-suo. Effect of alkali metal on rate of coal pyrolysis and gasification[J]. Journal of Chemi 2011, 62(1): 192-198.)
- [13] 谢克昌. 煤的结构与反应性[M]. 北京: 科学出版社, 2002. (XIE Ke-chang. Coal structure and its reactivity
- [14] 杨景标, 蔡宁生, 张彦文. 催化剂添加量对褐煤焦水蒸气气化反应性的影响[J]. 燃料化学学报, 2008,36(1): 15-22 ZHANG Yan-wen. Effect of catalyst loadings on the gasification reactivity of a lignite char with stea Technology, 2008,36(1): 15-22.)
- [15] LI C-Z, SATHE C, KERSHAW J R, PANG Y. Fates and roles of alkali and alkaline earth metals during coal[J]. Fuel, 2000, 79(3/4): 427-438.
- [16] LI X, LI C-Z. Volatilisation and catalytic effects of alkali and alkaline earth metallic species during t Victorian brown coal: Part VIII Catalysis and changes in char structure during gasification in steam 1525.
- [1] 刘安琪, 赵增立, 武宏香, 王小波, 郑安庆, 李海滨, 张尚武, 黄戒介. 压力对加压煤气化过程中氮释放的影响[J].
- [2] 吴加奇, 许慎启, 周志杰, 于广锁, 王辅臣. 高温下渣熔融对煤焦-CO<sub>2</sub>气化反应特性的影响[J]. 燃料化学学报, 2010, 38(01): 12-16
- [3] 周淑芬, 杨建丽, 刘振宇. 煤热解过程焦中硫的残留及煤中硅、铝、碳的影响 [J]. 燃料化学学报, 2010, 38(01): 12-16
- [4] 张元, 吴晋沪, 张东柯. 煤与甲烷共转化制合成气过程的热力学分析[J]. 燃料化学学报, 2010, 38(01): 12-16
- [5] 杨帆, 周志杰, 王辅臣, 刘海峰, 龚欣, 于遵宏. 氢气存在下的煤焦水蒸气气化: I 反应特性研究[J]. 燃料化学学报, 2009, 37(01): 36-41.